
تقاضای ۲۳۰۰ زوج برای دریافت تسهیلات تشویقی 
۵۰۰ میلیون تومانی دهه شصتی ها

معــاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری بــا بیان اینکه تاکنون بیش از 
۲۳۰۰ زوج، تقاضای دریافت تسهیلات تشویقی ازدواج به متولدین دهه شصتی 
را داشــته اند، اعلام کرد: کسانی که شرایط دریافت وام را داشته اند ۱۲۰۰ زوج 
بوده که به بانک و معاونت روستایی معرفی شدند و بقیه ثبت نام کنندگان هم 

در دست بررسی هستند.
انســیه خزعلی درباره ارائه تسهیلات تشــویقی ازدواج به متولدین دهه ۶۰ 
ساکن در روستاها و شهرهای زیر ۲۰ هزار نفر جمعیت با کارمزد ۴ درصد، بیان 
کرد: در طرح وام ازدواج متولدین دهه ۶۰ ساکن در مناطق روستایی و شهرهای 
زیر ۲۰ هزار نفر جمعیت، میزان وام ۵۰۰ میلیون اســت که سقف ۱۰۰ میلیون 
تومان تسهیلات برای ازدواج، ۲۰۰ میلیون تومان  برای خرید اقساطی جهیزیه و 
۲۰۰ میلیون تومان وام اشتغال است. به عبارتی به زوج دهه شصتی به طور کلی 
۵۰۰ میلیون تومان وام پرداخت می شــود.وی درخصوص نحوه شرایط دریافت 
این وام، توضیح داد: دارا بودن تابعیت کشــور ایران، عشایر یا ساکن روستا و یا 
شــهرهای زیر ۲۰ هزار نفر جمعیت، مجرد بــودن زوجین و تاریخ تولد افراد در 
دهه ۶۰ در بازه تاریخی یک فروردین ۱۳۶۰ تا ۲۹ اســفند ۱۳۶۹ و تاریخ عقد 
زوجین از ۳۰ خرداد ســال ۱۴۰۲ تا ۲۹ اسفند سال ۱۴۰۲ و دارا بودن حساب 
در بانک مهر، از شــرایط عمومی متقاضیان دریافت تسهیلات است. به گزارش 
ایســنا، خزعلی با بیان اینکه تضامین تسهیلات گیرندگان براساس اعتبارسنجی 
ســامانه ضمان بانک انجام می شود، اظهار کرد: به زوجین دارای شرایط بند الف 
این آیین نامه، تســهیلات اشتغال تا سقف ۲۰۰ میلیون تومان به ازای هر طرح 
اشــتغالی پرداخت می شود و سقف اعطای تســهیلات اشتغال به زوجین ۲۰۰ 
میلیون تومان تعیین شده است.معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری با بیان 
اینکــه تاکنون بیش از ۴۶۰۰ نفر معادل ۲۳۰۰ زوج، تقاضای دریافت این وام را 
داشته اند، خاطرنشان کرد: کسانی که شرایط دریافت وام را داشته اند ۱۲۰۰ زوج 
بوده که به بانک و معاونت روســتایی معرفی شدند و بقیه ثبت نام کنندگان هم 
در دست بررسی هستند.وی افزود: تاکنون بیش از ۵۰۰ زوج این وام را دریافت 
کرده اند و مابقی هم در حال طی کردن مراحل اداری هســتند؛ برخی از زوجین 
معرفی شده امکان آوردن ضامن را نداشتند و برخی امکان پرداخت اقساط را و 
لذا انصراف دادند.خزعلی درخصوص وضعیت پشت نوبتی های این وام گفت: اگر 
مسائل اداری و مدارک تکمیل شود کسی پشت نوبت نمی ماند چراکه سقفی که 
با معاونت روستایی و تامین اجتماعی کشــاورزان و بانک مهر قرارداد بسته ایم، 

قابلیت پوشش دهی همه زوجین دهه شصتی روستایی را دارد.

رشته تخصصی طب داخلی احتیاج به تقویت دارد
عضو هیات مدیره جامعه پزشــکان متخصص داخلی ایران، گفت: رشــته 
تخصصی طب داخلی احتیاج به تقویت دارد چون اکثریت فارغ التحصیلان به 

سمت رشته های فوق تخصصی گرایش پیدا می کنند.
سینا کوثری دبیر اجرایی سی و چهارمین کنگره جامعه پزشکان متخصص 
داخلی ایران، اظهار داشــت: آخرین دستاوردهای مرتبط با طب داخلی توسط 
برترین اســاتید طی روزهای ۲۵ تا ۲۸ اردیبهشت ۱۴۰۳ در سی و چهارمین 
کنگره ســالیانه ارائه خواهد شد.وی افزود: همانند گذشته در هفت شاخه فوق 
تخصصی طب داخلی مقالات متعدد و سخنرانان مختلفی در موضوعات متنوع 
خواهیم داشــت. علاوه بر این در رشــته های عفونی و نورولوژی که رشته های 
مرتبط با طب داخلی است و همیشه با کنگره های ما بودند را نیز در همراهی با 
کنگره امسال داشته باشیم. به گزارش مهر، کوثری گفت: سی و چهارمین کنگره 
علمی سالیانه جامعه پزشکان داخلی ایران امسال با یک تفاوت ویژه برنامه های 
خود را پیش می برد؛ دعوت از رؤســای انجمن های علمی تخصصی و اســاتید 
رشــته های مختلف گروه ها و رشته های پزشکی کشــور برای حضور در مراسم 
افتتاحیه و اختتامیه، ویژگی این دوره از برپایی کنگره است.وی ادامه داد: پزشکی 
و طب در بسیاری از نقاط و زوایای کاری ارتباط و نزدیکی یا حتی تداخل علمی 
با هم دارد به همین خاطر نیاز به همراهی ســایر رشته های پزشکی وجود دارد. 
بر اساس دستورالعمل های نظام ارجاع، اگر یک بیمار ابتدا به متخصص داخلی و 
سپس در صورت نیاز به فوق تخصص ها ارجاع شود بسیاری از مشکلات سریع تر 
بر طرف خواهد شد بدین ترتیب به نفع بیمار نیز خواهد بود.وی افزود: با همکاری 
وزارت آموزش و پرورش به اهدافی فکر می کنیم که از ســنین مدرســه دانش 
آموزان را برای موضوعاتی مانند تغذیه، تحرک و فعالیت فیزیکی بیشــتر آگاهی 
دهیم. دوران کرونا به دلیل کم تحرکی و خانه نشــینی مردم و حتی استفاده از 
داروهای کورتیکو استروئیدی باعث شد تا شاهد یک پیک از تعداد بالایی بیمار 
دیابتی باشــیم، پس جا دارد تا از سرعت رو به افزایش دیابت پیشگیری کنیم.

کوثری گفت: ابتلاء به بیماری دیابت به جز زمینه های ژنتیکی به عوامل مختلفی 
از جمله تغذیه، تحرک، استرس، مسائل شغلی و اقتصادی بستگی دارد.

پیامدهای تمدید نکردن اعتبار گواهینامه رانندگی 

رئیس مرکز صدور گواهینامه پلیس راهور فراجا، با اشــاره به اهمیت اعتبار 
گواهینامه رانندگی، گفت: افراد در صورت پایان اعتبار باید برای تمدید آن به 

مراکز پلیس +۱۰ مراجعه کرده و تنها توسط پزشک ویزیت شوند.
ســرهنگ احمد کرمی اســد با اشــاره به اهمیت تمدید اعتبار گواهینامه 
رانندگــی گفت: بســیاری از رانندگان، از تاریخ اتمام اعتبــار گواهینامه خود 
اطلاعی ندارند یا برای تمدید اعتبار آن اقدام نمی کنند که متاسفانه این مسئله 
می تواند مشکل زا باشد. همچنین این مسئله جریمه نیز درپی خواهد داشت.  
وی با بیان اینکه اعتبار گواهینامه های افراد متفاوت است؛ افزود: افرادی که از 
نظر جســمی و روحی در سلامت کامل هستند؛ در ابتدا گواهینامه ای با اعتبار 
۱۰ ســال دریافت می کنند. برخی از رانندگان بر اساس شرایط جسمی خود 
و نظر کمیته پزشــکی، گواهینامه های زیر ۱۰ ســال مانند یک یا دوساله نیز 
دریافت می کنند.رئیس مرکز صدور گواهینامه پلیــس راهور فراجا ادامه داد: 
هنگامی که اعتبار گواهینامه رو به اتمام اســت؛ افراد باید به مراکز پلیس +۱۰ 
مراجعه کرده و درخواست تمدید اعتبار گواهینامه ثبت کنند. در فرآیند تمدید 
اعتبار گواهینامه، فرد پس از ثبت درخواست، تنها برای کنترل سلامت جسمی 
و روحی به پزشــک ارجاع داده می شــوند. به گزارش ایسنا، وی با بیان اینکه 
پلیــس هیچ آزمون دیگری اعم از آئین نامه و شــهری را مجددا از متقاضیان 
تمدید گواهینامه نمی گیرد، گفت:  عدم تمدید گواهینامه مشکلاتی را به وجود 
می آورد که شامل مشــکلات جریمه ای و بیمه ای است.   بر اساس متن آئین 
نامه، راننده باید یک ماه پیش از اتمام اعتبار گواهینامه، برای تمدید آن اقدام 
کند و اگر فردی به هر دلیلی برای تمدید اعتبار گذرنامه اش اقدام نکند؛ به ازای 
هر ســالی که دیرتر برای تمدید اعتبار گواهینامه اقدام کند، مبلغی به عنوان 
جریمه در نظر گرفته می شود.  رئیس مرکز صدور گواهینامه پلیس راهور فراجا 
ادامه داد: این مبلغ تاکنون سالی ۲۵ هزار تومان است که شاید خیلی بازدارنده 
نباشد؛ اما عدم تمدید اعتبار گواهینامه، تبعات دیگری به جز جریمه هم دارد.  
کرمی اسد درباره تبعات عدم تمدید اعتبار گواهینامه رانندگی گفت: راننده ای 
کــه گواهینامه آن اعتبار ندارد؛ در صورت بــروز هرگونه تصادفی، نمی تواند از 
بیمه ها خسارت دریافت کند. در قراردادهای برخی بیمه ها عنوان شده که بیمه  
از پرداخت خســارت به متقاضیانی که اعتبار گواهینامه آنها تمام شده باشد؛ 
خودداری می کند.  رئیس مرکز صدور گواهینامه پلیس راهور فراجا ادامه داد: 
وقتی افراد برای تمدید اعتبار گواهینامه اقدام نمی کنند؛ در واقع به پزشک نیز 
مراجعه نکرده اند؛ بنابراین اگر در تصادفات مشــخص شود راننده ای که اعتبار 
گواهی نامه اش تمام شده، دچار مشکلات جسمی یا روحی نیز شده است؛ قطعا 

این مسائل مشکلات دیگری را برای راننده متخلف ایجاد می کند.

خانواده

سلامت

راهور

هفته آینده پربارش است
براســاس اعــلام پژوهشــگاه هواشناســی و علوم جو 
بیشترین بارش کشور تا پایان خرداد طی یک هفته آینده 
رخ می  دهد. میانگین دمای هوای کشور تا هفته اول خرداد 
کمتر از نرمال و پــس از آن تا پایان خرداد بیش از نرمال 

خواهد بود.
جدیدترین نقشه های پیش بینی هفتگی بارش کشور بر 
مبنای نقشه های احتمالاتی توسط پژوهشگاه هواشناسی 
و علوم جو کشــور از ۲۴ اردیبهشت ماه تا ۳ تیر ماه سال 
۱۴۰۳ تولید و ارائه شــد. بر این اســاس، طی هفته آینده 
)۲۴ تا ۳۰ اردیبهشــت( عمده بارش کشــور در شــمال 
 شرق، اســتان ها در دو سوی البرز، شمال  غرب و مناطقی 
از جنوب  غرب کشور رخ می دهد. بارش انباشته این مناطق 
با احتمال حدود ۷۵ درصد بین ۳۰ تا ۸۰ میلیمتر اســت 
همچنین بارش در جنوب و جنوب  شرق کشور قابل توجه 
نیست و در سایر مناطق در محدوده نرمال است.به گزارش 
ایســنا بارش هفته دوم در نیمه شمالی کشور نرمال و در 
استان های واقع در نیمه جنوبی کمتر از نرمال و یا بی بارش 
خواهند بود. احتمــال وقوع بارش بیش از ۵۰ میلیمتر در 
پهنه ایران کمتر از ۲۵ درصد اســت. در هفته  های سوم و 
چهارم بارش کشور کمتر از نرمال و عمدتا محدود به شمال 
 غرب و استان های ساحلی خزر است. بارش هفته های پنجم 
و ششــم کشور کمتر از نرمال و بیشــتر مناطق بی بارش 
خواهند بود.جدیدترین نقشه های پیش بینی هفتگی دمای 
هوای کشــور نیز بر مبنای نقشــه های احتمالاتی توسط 
پژوهشــگاه هواشناسی و علوم جو کشور از ۲۴ اردیبهشت 
ماه تا ۳ تیر ماه سال ۱۴۰۳ تولید و ارائه شد. بر این اساس، 
طی هفته اول آینده )۲۴ تا ۳۰ اردیبهشت( میانگین دمای 
هوا در شــرق کشور ۱ تا ۲ درجه بیش از نرمال و در سایر 
مناطق ۱ تا ۵ درجه کمتر از آن است همچنین بیشترین 

کاهش دما )۳ تا ۵ درجه( در شمال  غرب رخ می دهد.

نیاز سالانه سازمان نوسازی مدارس
به ۱۶۸ هزار میلیاردتومان اعتبار

رئیس سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور با 
بیان اینکه طبق گزارش مرکز پژوهش های مجلس، سازمان 
نوسازی ســالانه ۱۶۸ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد، 
گفت: بحث استانداردسازی با قدرت در حال انجام است و 
سال گذشته حدود ۱۰ هزار کلاس درس تحویل داده شد.
خان محمدی در ۲۶ امین جشنواره خیرین مدرسه ساز 
با بیان اینکه مدرسه سازی در دولت سیزدهم اتفاق مهمی 
بوده گفت: ســال گذشته رشد اعتبارات خیرین به بیش از 
۱۱ هزار میلیارد تومان رسید و حتما رسانه ها در این زمینه 
نقش داشــتند. وی با بیان اینکه موضوع مردمی ســازی و 
توجه به مردم و افزایش مشــارکت مردم برای حل مسأله 
جزو سیاســت های این دولت است افزود: سازمان نوسازی 
با کمک و حضــور خیرین در این دولت به اوج رســید و 
الگویی برای مردمی سازی اســت.رئیس سازمان نوسازی 
مدارس کشور با بیان اینکه ۴۰۰ مجمع خیرین مدرسه ساز 
در اســتان ها وجود دارد ادامه داد: اگر این جشــنواره ها به 
خوبی برگزار شود مطمئنا با جهش مسئولیت اجتماعی به 
عدد ۲۰ هزار میلیارد تومان تعهد خیرین خواهیم رســید.

به گزارش ایســنا، خان محمدی با بیان اینکه آمارها نشان 
می دهد که مشــارکت خیرین در سال گذشته رشد ۳۰۰ 
درصدی داشــته اســت گفت: همانطور که رهبر انقلاب 
فرمودند دســتگاه آموزش و پرورش قابل مقایسه با سایر 
دستگاه ها نیست. آموزش و پرورش آینده ساز است.وی با 
بیان اینکه نقشه راه سند تحول بنیادین آموزش و پرورش 
تصویب و ابلاغ شــده است و تکلیف سند و زیرنظام فضا و 
تجهیزات مشخص شــده افزود: این جشنواره به این نیت 
اســت که به مدرسه سازی کمک کند. معاون وزیر آموزش 
و پرورش با بیان اینکه ســرانه کشوری فضای آموزشی به 
صورت میانگین ۵.۲۸ است و تا فاصله مطلوب فاصله داریم، 
ادامه داد: سرانه باید در برنامه هفتم به ۶.۱ دهم برسد که 
۱۲.۵ میلیون مترمربع فضا نیاز داریم تا به این عدد برسیم.

هواشناسی

آموزش
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عضو شورای شهر ضمن انتقاد از چهار 
برابر شدن قیمت برخی قبور در بهشت 
زهرای تهران و تحلیل تبعات اجتماعی 
این مساله، گفت: به نظر می رسد افزایش 
نزدیک ۳۰۰ درصدی نرخ رزرو طبقه های 
دوم و ســوم قبرهای روزدفن بهشت 
زهرا، ناشی از نگاه درآمدزایی موجود در 

شهرداری تهران است.
مهــدی اقراریان رئیــس کمیته نظارت 
شــورای اســلامی شــهر تهران در انتقاد از 
مصوبه تعیین بهای خدمات آرامستان بهشت 
زهرا )س( که در جلســه روز یکشــنبه ۲۲ 
اردیبهشت شورای شــهر به تصویب رسید، 
توضیح داد: روز گذشته مصوبه ای در صحن 
شورای شهر تهران تصویب شد که جمعی از 
اعضا با آن مخالف بودند، اما به هر حال تعداد 
موافقان آن بیشــتر بود. براساس قسمتی از 
این مصوبه، مقرر شد که در قطعات روزدفن 
بهشــت زهرا یعنی در بخش هایی که برای 
دفن اموات در همان روز قبر تهیه می شود و 
از قبل قبری خریداری نشده است، همچنان 
طبقه اول هر قبر بــرای خانواده فرد متوفی 
رایگان باشــد که این موضوع قبلا هم وجود 
داشت، ولی متاســفانه در مصوبه اخیر، نرخ 
رزرو طبقات دوم و سوم قبور برای خانواده ها 
به شــدت افزایش یافته است. وی در توضیح 
بیشــتر گفت: در سال ۱۴۰۲، نرخ خریداری 
طبقه دوم و ســوم قبور روزدفن که بستگان 
متوفی می توانســتند آن ها را برای خودشان 
خریداری کنند، به ازای هر طبقه سه میلیون 
و ۹۰۰ هزار تومان بود، یعنی خانواده ها برای 
دو طبقه در مجمــوع باید ۷ میلیون و ۸۰۰ 
هزار تومــان پرداخت می کردنــد تا بتوانند 
طبقات دوم و ســوم قبرهــای روزدفن را در 
آینده برای بســتگان خود رزرو کنند، اما با 
مصوبه جدید شــورا، این عدد برای هر طبقه 
به ۱۵ میلیون تومان و برای دو طبقه به ۳۰ 
میلیون تومان افزایش پیدا کرده اســت؛ به 
عبارت دیگر، نرخ رزرو طبقات دوم و ســوم 
قبرهای روزدفن نزدیک ۳۰۰ درصد نســبت 
به سال گذشته بیشــتر شده و حدودا چهار 

برابر شده است.
تبعات اجتماعی دادن فرصت اندک به 
خانواده ها برای رزرو طبقات قبرهای 

روز دفن
اقراریان بــا بیان این که قبــور روزدفن 
قطعــات جدید بهشــت زهــرا )س( عمدتا 
توسط اقشار متوسط و ضعیف جامعه استفاده 
می شود و بســیاری از افراد ثروتمند از قبل 
برای خودشــان قبر خریده اند، اظهار داشت: 
براساس مصوبه جدید شــورای شهر تهران، 

بســتگان متوفی صرفا تا ســه مــاه فرصت 
دارند که نســبت به رزرو طبقات دوم و سوم 
قبور روزدفن اعلام آمادگی کنند؛ یعنی اگر 
خانواده ها تا ســه ماه پس از فوت عزیز خود 
به بهشــت زهرا مراجعه نکنند و برای رزرو 
دو طبقه دیگر قبــور روزدفن تقاضا ندهند، 
امکان واگذاری آن قبور به افراد دیگر میســر 
می شــود. البته اگر بســتگان فرد متوفی در 
این مهلت ســه ماهه به بهشت زهرا مراجعه 
و طبقه های دوم و سوم قبور روزدفن عزیزان 
خود را تعیین تکلیف کنند، تا یک ســال به 
آن ها فرصت داده می شود که مبلغ مورد نیاز 
برای خرید طبقات دوم و سوم این قبرها را به 

صورت نقد یا اقساط بپردازند.
عضو شورای شــهر تهران با تاکید بر این 
که ارائه مهلت زمانــی اندک به خانواده های 
افراد متوفی برای خرید قبور روزدفن می تواند 
تبعات اجتماعی نامناســبی به همراه داشته 
باشد، عنوان کرد: در بسیاری از موارد امکان 
دارد که خانواده ها به دلیل بار سنگین ناشی 
از مصیبت و سایر مسائلی که تا مدت ها بعد از 
جان باختن عزیزان خود با آن مواجه هستند، 
فرصت نکنند که الزاما تا پیش از فرا رسیدن 
مهلت ســه ماهه برای اعلام آمادگی درباره 
رزرو طبقات دوم و ســوم قبــور روزدفن به 
بهشت زهرا مراجعه کنند. در چنین شرایطی 
ممکن اســت افراد بعد از گذشت سه ماه به 
بهشــت زهرا بروند و ببینند در طبقه دوم یا 
ســوم قبری که عزیز آن ها در آن دفن شده 
بود، فرد یا افراد دیگری هم دفن شده اند. وی 

در ادامــه بیان کرد: قاعدتا وقتی یک فرد در 
یک مزار دفن شــده و سنگ قبر مشخصی 
برایش نصب شــده اســت، وقتی قرار باشد 
فرد جدیدی در همان مزار دفن شــود، نیاز 
به شکســتن یا جابه جایی سنگ قبر وجود 
دارد و زمانی که بستگان فرد متوفایی که در 
طبقه های دوم یا سوم قبور روزدفن به خاک 
سپرده شده است، هیچ نوع آشنایی یا نسبت 
فامیلی با بســتگان متوفــای طبقه اول قبر 
نداشته باشــند، جابه جایی سنگ قبر و دفن 
فردی غریبه در مــزار عزیزان افراد، می تواند 
موجب نزاع میان شهروندان شود. ضمن این 
که چنین اقدامی، حتما چهره سازمان بهشت 
زهرا به عنوان یک نهاد خدماتی زیرمجموعه 
شهرداری تهران را مخدوش خواهد کرد،  زیرا 
مــردم انتظار دارند که این ســازمان از قبور 
عزیزانشــان محافظت کند، نه این که سنگ 
قبر بســتگان آن ها را بشکند و افراد غریبه را 

در مزار عزیزان آن ها دفن کند. 
گرانی شدید قبر، تنها یکی از 
پیامدهای مصوبه اخیر شوراست

به گزارش ایلنــا، اقراریان با بیان این که 
جمعی از اعضای شورا به دلیل افزایش بیش 
از حــد قیمت طبقه های دوم و ســوم قبور 
روزدفن و همچنین تبعات اجتماعی مصوبه 
دیروز شــورای شــهر تهران، با آن مخالفت 
کردنــد، یادآور شــد: آنچه در جلســه روز 
یکشنبه به تصویب شورای شهر رسید، نه تنها 
باعث رشد ۳۰۰ درصدی قیمت قبور روزدفن 
در بهشت زهرا شد، بلکه پیامدهای اجتماعی 

دیگری را نیز به همــراه دارد که فقط یکی 
از آن ها گرانی قبر در تهران اســت. به همین 
دلیل، تعداد قابل توجهی از اعضای شــورا با 
این مصوبه مخالف بودند، ولی متاسفانه با رای 
اکثریت به تصویب رسید.رئیس کمیته نظارت 
شورای اسلامی شهر تهران خاطرنشان کرد: 
استدلال مسئولان بهشــت زهرا )س( برای 
ارائه لایحه ای که در نهایت به مصوبه شورای 
شــهر تبدیل شد، این بود که در حال حاضر 
ظرفیت آرامستان بهشت زهرا در حال تکمیل 
اســت و وقتی قیمت طبقه های دوم و سوم 
قبور روزدفن پایین باشد، خانواده ها این قبرها 
را به سرعت رزرو می کنند و چون امکان دفن 
در ســایر طبقات فراهم نیست، بهشت زهرا 
ممکن اســت با کمبود فضا برای دفن اموات 
روزدفن مواجه شود. البته به نظر می رسد این 
استدلال درست نیســت و چهار برابر شدن 
قیمت قبر صرفا ناشــی از نــگاه درآمدزایی 
موجود در مدیریت شــهری بوده است. وی 
در پایان تصریح کرد: سازمان بهشت زهرای 
تهــران باید به قیــد فوریت بــرای احداث 
آرامستان جدیدی که براساس مصوبات شورا 
نسبت به ساخت آن تکلیف دارد، اقدام کند 
و در همین راستا، این ســازمان باید لایحه 
احداث آرامســتان جدید بــرای پایتخت و 
جانمایی آن را برای شــورای شهر ارائه کند، 
چون براساس اعلام رسمی مدیرعامل بهشت 
زهرا، آرامستان کنونی حداکثر بین یک سال 
و نیم تا دو ســال دیگر ظرفیت خاکسپاری 

اموات روزدفن را دارد.

انجمن  اجتماعــی: مدیرعامل  گروه 
اتیســم ایران گفت: طبق آمار رسمی 
نیز صندوق  وزارت بهداشت و درمان و 
بیماران خاص صعب العلاج نزدیک به ۹ 

هزار بیمار اوتیسم در کشور داریم.
مدیرعامل انجمن اتیسم ایران در نشست 
خبر ی خود بیان کرد: اتیســم یک اختلال 
چند وجهی اســت و این اختــلال نیازمند 
معرفی شــدن دارد. ۲۳ ســازمان به صورت 
مســتقیم و غیرمســتقیم برای رسیدگی به 
نیازهای جامعه ایران فعالیت می کنند. جایی 
که اختلال اتیســم نیاز به شــناخته شدن 
داشته اصحاب رسانه توانسته اند این اختلال 
را معرفی و آگاهی بخشی کنند.سعیده صالح 
غفاری افزود: آمار جهانی اتیسم طبق سازمان 
بهداشت جهانی امسال یک درصد اعلام شده 
است، در کشور ما متأسفانه به دلیل نبود آمار 
دقیق از وضعیت بیماران اتیسم، آمار موجود 
یک درصد اســت. آمار غیررســمی و رسمی 
بیــش از ۳۰ هزار نفر مورد ابتلاء به اتیســم 
اســت که به دلیل ترس از حضور در جامعه 
و قضاوت هــا آماری از خود اعــلام نکرده اند، 
آمار رســمی که در ســامانه وزارت بهداشت 
به ثبت رســمی رســیده نزدیک به ۹۰۰۰ 

فرد اتیســم هستند رســیده اند و از خدمات 
توانبخشــی اســتفاده می کنند.صالح غفاری 
گفت: خانواده های فرزند اتیســم امســال با 
بحران بزرگسالی و سلامت و بهداشت مواجه 
هستند، اگر توسط نهادهای سیاست گذاری 
توجه ویژه ای به این امر نشود این آمار بالا که 
وارد سنین بزرگسالی می شوند جایگاه حقوق 
شهروندی خود را نخواهند داشت.وی افزود: 
هزینه های درمان اتیسم از جنس توانبخشی 
است، که بسیار بالا و هزینه بر است. مشاوره ها 
حداقل ۶ ماهه با حضور روانپزشــک در دوره 
درمــان، تشــنج و بیش فعالی و مشــکلات 
تغذیه ای همه این ها بالغ بر ۱۵ میلیون تومان 
هزینه در ماه اســت.مدیرعامل انجمن اتیسم 
ایران گفت: از سال ۹۵ چند موضوع محوری 
در سرفصل راهبرد مطالعاتی ایران قرار گرفت، 
اتیسم در قوه مقننه تعریفی نداشت و بعدها 
در ســرفصل مطالعاتی قرار گرفت.وی ادامه 
داد: مراکز بهداشتی فکر می کردند که مراکز 
دولتــی در خصوص درمان اتیســم به اندازه 
کافی داریم تا از این طریق پوشــش بیمه ای 
ایــن افراد را صورت گیرد اما این چنین نبود. 
امســال سال ســوم اســت که ۱۲ همت در 
صندوق به بیماران خاص اختصاص داده شده 

اســت، اما همچنان خانواده های این افراد در 
مسیر رســاندن فاکتورها و مشکلاتشان برای 

گرفت ۷۰ درصد هزینه ها هستند. 
صالح غفاری اظهار کرد: اختلال اتیســم 
در هر خانواده متفاوت اســت، که وابسته به 
ســن و طیف نیاز به تعریف دارد. تا ۳ ســال 
مقطــع تشــخیص بیماری، تعیین ســطح، 
پذیــرش و آمــوزش خانواده اســت، تا این 
قســمت انجام نشود نمی توان میزان خدمات 
مشخص شــود. بین ۳-۶ سال مقطعی است 
که وارد خدمات توانبخشی و ورود به مدارس 
هستند، بعد از این سن تا ۱۲ سالگی و دوران 
بلوغ با چالش هایی رو به رو هســتیم. جایگاه 
تعریف شــده ای نیز برای سنین بزرگسالی و 
چالش های آن نداریم.وی افزود: ما همچنین 
از ســازمان بهزیســتی خواســتاریم تا حق 
پرســتاری برای این افراد مشخص شود. چرا 
که ما با بحران کمبود درمانگر و تیم درمانی 
و توانبخشی رو به رو هستیم امیدواریم که به 
این مورد نیز رسیدگی شود.وی افزود: دهک 
خانواده اتیسم با خانواده معمولی قابل مقایسه 
نیســت. هزینه های این افراد حداقل غیر از 
۱۵ م هزینه های توانبخشــی ۱۰ میلیون نیز 
هزینه های اضافه اســت مانند بنزین هزینه 
شکستن و مشــکلات تغذیه ای این فرزندان 
است. سال گذشــته درخواست دهک بندی 
خانواده اتیســم داده شد. از ما امار و سرفصل 
بودجه ها خواستند اما نتیجه ای را تا به امروز 
ندیدیم.مدیرعامل انجمن اتیسم ایران گفت: 
خطر پذیری افراد اتیسم به دلیل عدم درک 
خطر نیازمند مراقبت های جدی هستند.صالح 
غفاری گفت: شــرایط جامعــه ایران نیازمند 

ایجاد قوانین جدید اســت، ما از مســؤولین 
خواهشمندیم هر قانون با وجود شرایط کشور 
نیم نگاهی را نیز بر جامعه اتیســم در ایران 
داشته باشــند. قوانین را با نگاه به این طیف 
بازنگــری کنند. وی ادامه داد: در ســال ۹۵ 
شناسایی و غربال به هنگام این افراد صورت 
گرفت، اما به دلیل همســو نبودن سازمان ها 
این طرح رها شد. کمپین پرداختن ضرورت 
شناخت اتیسم و حســاس کردن جامعه به 
این امر از برنامه های همایش است.مدیرعامل 
انجمن اتیســم ایران گفــت: در صورتی که 
شاخصه های اتیسم توسط خانواده ها مشاهده 
شــد، این خانواده ها باید به پزشکان مراجعه 
کنند. تشخیص اصلی با روان پزشکی کودک 
و نوجوان اســت. حرکات کلیشه ای و تکرار،، 
مشــکلات کلامی و بی خوابی، موقع شــیر 
خــوردن، لبخند هدفمنــد اجتماعی را پیدا 
نمی کنــد، زمانیکــه در ۶-۷ ماهگی کودک 
را صدا می کنند متوجه نمی شــود.وی افزود: 
نقطه اصلی خانواده و مادر اســت اگر عوامل 
را متوجه شــود که البته تشــخیص راحت 
نیســت در مراحل بعد از تشــخیص باید با 
واســطه انجام تست ها توسط پزشک اختلال 
اتیســم یه صورت قطعی مشخص می شود.
مدیرعامل انجمن اتیسم ایران ادامه داد: افراد 
داری اتیســم گم می شوند و درکی از خطر و 
ارتفاع ندارند، با کمک ناجا در ۹۶ »سامانه گم 
شدن« راه اندازی شد. فرد اتیسم قدرت کلام 
ندارد و نیاز است که افراد ناجا شناسایی از این 
افراد داشته باشند. ما پیشنهاد به کار گذاشتن 
»چیپست« را دادیم که از طریق جی پی اس 

بتوانند این بچه را پیدا کنند.

سازمان بهشت زهرا)س( باید هرچه زودتر لایحه ایجاد آرامستان جدید را ارائه کند

مناقشه قبر در تهران

مدیرعامل انجمن اوتیسم ایران خبر داد 

وجود ۹ هزار بیمار اوتیسم در ایران

بازار تامین شیرخشک در وضعیت پایدار لزوم اصلاح اساسنامه صندوق ذخیره فرهنگیان 
مدیرکل فرآورده های طبیعی و سنتی و مکمل سازمان غذا و دارو از اقداماتی 
جهت بهبود وضعیت توزیع شیرخشــک در داروخانه ها خبر داد و در عین حال 
تاکید کرد: اکنون وضعیت تولید و توزیع برندهای مختلف شیرخشک های رگولار 

به حد تعادل رسیده و مشکلی در تامین شیرخشک ها نیست.
علیرضا رستمی با اشاره به توافق صورت گرفته میان ذینفعان زنجیره تامین شیرخشک 
بــه منظور بهبود وضعیت توزیع شیرخشــک در داروخانه ها گفت: به دنبال درخواســت 
داروخانه ها جهت اســتمهال بازپرداخت هزینه شیرخشــک از شرکت های توزیع کننده، 
جلسه ای با حضور ذینفعان این حوزه شامل شرکت های تامین کننده، توزیع کننده و انجمن 
داروســازان در سازمان غذا و دارو برگزار شــد.وی افزود: پس از بررسی موارد نهایتا مقرر 
شــد که جهت مدیریت بهینه توزیع شیرخشک، زمان بازپرداخت داروخانه ها به پخش ها 
در خصوص انواع شیرخشــک تولید و توزیع شده، تا پایان سال جاری حداقل سه ماه در 
نظر گرفته شود.به گزارش ایسنا، رستمی گفت: البته داروخانه های دارای بدهی سررسید 
شده تسویه نشده، مشمول این توافق نامه نمی شوند. همچنین بنابر توافق صورت گرفته، 
داروخانه ها چک تســویه فاکتورهای شیرخشک را مجزا از سایر اقلام صادر خواهند کرد. 
در مجموع مدت بازپرداخت توزیع کنندگان به تامین کنندگان نیز سه ماه خواهد بود.وی 
همچنین در توضیح آخرین وضعیت تولید و تامین شیرخشــک در کشور به ایسنا گفت: 
اکنون وضعیت تولید و توزیع به حد تعادل رســیده، مشــکلی در تامین شیرخشک های 
رگولار در برندهای مختلف وجود ندارد و گزارشی هم از کمبود در استان های مختلف بابت 

شیرخشک های رگولار نداشته ایم.

ســخنگوی وزارت آموزش وپرورش با بیان اینکه صندوق ذخیره فرهنگیان 
یک نهاد خصوصی است گفت: وزیر آموزش وپرورش اشاره داشتند که اساسنامه 

صندوق اصلاح شود بهتر است زیرا باید مبتنی بر شرایط روز باشد.
علی فرهادی، با بیــان اینکه صندوق ذخیره فرهنگیان یک نهاد خصوصی، غیردولتی 
است که به صورت هیئت مدیره ای اداره می شود گفت: اساسنامه صندوق ذخیره مبتنی بر 
هیئت امناست و باید دید ایراد گرفته شده به کدام قسمت آن وارد است.وی با بیان اینکه 
این اساســنامه باید براساس شرایط روز اصلاح شود افزود: وزیر آموزش و پرورش اشاره به 
این داشتند که اساسنامه صندوق ذخیره اصلاح شود، بهتر است زیرا شرایط تجاری، سرعت 
کارهای تجاری و نوع ســرمایه گذاری ها نســبت به قبل متفاوت شده و باید جور دیگری 
برنامه ریزی کرد.ســخنگوی وزارت آموزش و پرورش تاکید کرد: همچنین وزیر آموزش و 
پرورش به این نکته اشاره داشتند که اساسنامه صندوق مبتنی بر سودآوری با شرایط فعلی 
تنظیم شود و در هیئت امنا این اتفاق بیفتد.به گزارش ایسنا، چندی پیش صحرایی وزیر 
آموزش و پرورش در نشســت رئیس قوه قضاییــه با جمعی از فرهنگیان و معلمان نمونه 
سراسر کشور، عنوان کرد که صندوق ذخیره فرهنگیان مجموعه ای از مسائل و مشکلات 
اســت که با کمک سازمان بازرسی اساسنامه صندوق درست می شود چرا که از پی و بن 
اشکال دارد.صحرایی افزوده بود: اساسنامه این صندوق شتر گاو پلنگیست که نمی دانیم 
چکاره است و یک دفعه اتفاقاتی در آن می افتد، با پیگیری های انجام شده در حال حاضر 
تیم بازرسی مستقر شده تا امانت فرهنگیان که در دست ماست به خوبی اداره و اساسنامه 

آن درست شود.

افزایش 1۰ برابری ارائه خدمات
به خانواده معظم شهدا و ایثارگران

مدیرعامل »سازمان فرهنگی، هنری، ورزشی و سیاحتی 
کوثر« گفت: این ســازمان در سال گذشــته حدود ۳۴۰ 
میلیارد تومــان خدمات در قالب گــروه هتل های کوثر و 
مجموعه های تحت پوشش موسسه ایثار به خانواده معظم 
شهدا و ایثارگران ارائه کرده که نسبت به سال ۱۴۰۱ شاهد 

رشد ۱۰ برابری خدمات هستیم.
میثم جعفری، مدیر عامل »ســازمان فرهنگی، هنری، 
ورزشــی و ســیاحتی کوثر« در خصوص فعالیت های این 
ســازمان گفت: »ســازمان فرهنگی، هنری، ورزشــی و 
سیاحتی کوثر« در راســتای کوچک سازی مجموعه های 
دولتــی و با هدف ارائه خدمات با کیفیت به خانواده معظم 
شــهدا و ایثارگران از ادغام چند شــرکت و موسسه ایجاد 
شــده و در حوزه های مختلف فرهنگی، هنری، ورزشی و 
سیاحتی در حال فعالیت اســت.به گزارش روابط عمومی 
ســازمان، جعفری با اشاره به اینکه سازمان سیاحتی کوثر 
در گذشته یک سازمان خدماتی در حوزه گردشگری بود، 
گفت: با تغییرات ایجاد شده در ساختار و فعالیت ها، در طول 
سال گذشته این سازمان خدمات متنوعی را در حوزه های 
فرهنگی، هنری، ورزشی و سیاحتی به خانواده معظم شهدا 
و ایثارگران ارائه داده که در سال جدید با برنامه ریزی های 

صورت گرفته میزان خدمات بیشتر خواهد شد.

ایثارگران

بیستمین جشنواره »گل و گلاب 
تهران« در فرهنگسرای اشراق

جشنواره »گل و گلاب تهران« با برنامه های متنوع از ۱۹ 
اردیبهشــت تا ۴ خرداد  ماه ۱۴۰۳ در فرهنگسرای اشراق 
برگزار می شود. بیستمین جشنواره فرهنگی هنری »گل و 
گلاب تهران«  با هدف ترویج فرهنگ  سنتی ایران اسلامی، 
آشنایی با سبک زندگی اقوام ایرانی، ایجاد نشاط اجتماعی و 
بالاخص آشنایی بازدیدکنندگان با سنت و آیین گلاب گیری 
در بخش های گلاب و عرقیات، صنایع دســتی، ســوغات 
و هدایای اســتان ها و ایجاد فضای با نشــاط ویژه نوجوانان 
برگزار می شــود.به گزارش پایگاه خبری تحلیلی فرهنگ و 
هنر؛  این جشنواره در بخش های متنوع شامل مراسم سنتی 
گلاب گیری، نمایشگاه سوغات استان ها و صنایع دستی اقوام، 
برنامه های متنوع فرهنگی هنری، موسیقی اقوام ایرانی، بازی 
و مسابقه ویژه نوجوانان و برای آشنایی شهروندان با میراث 
فرهنگی، تولیدات هنری و صنایع دستی نقاط مختلف ایران 

در فرهنگسرای اشراق، در حال برگزاری است.

شهری


